
ACTA DE REUNIÓ

Junta de Centre n.178 de l'ESTCE, extraordinària
Data i hora: 12/02/2021 10:00
Reunió telemàtica Si

Assistents
Amelia Simó Vidal - President
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Enrique Javier Sánchez Vilches - Membre
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Florenci Vicent González Adelantado - Membre
Fossi Paez Pumar, Carlos - Membre
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Còpia autèntica del document signat electrònicament per Juan Ignacio Climente Plasencia com a secretari/ària i segellat
electrònicament per la Universitat Jaume I el 24/02/2021 a les 17.55 h amb el vistiplau de la presidència. Se'n pot comprovar
l'autenticitat accedint al web http://www.uji.es/documents i introduint-hi el codi segur de verificació 7B55FF497EA9D3288FA2.

1
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López Echevarría, David - Membre
Delegació de vot de: PONS GONZALEZ, JUAN

Marcelo Isidro Aguilella Arzo - Membre
Mario Ignacio Llusar Vicent - Membre
Delegació de vot de: Marc García Sedano

Martín Piñana Mormeneo - Membre
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Roberto Sanchis Llopis - Membre
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Sergio Macario Vives - Membre
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Convidats
Ariño Latorre, Carlos Vicente
Gómez Cadenas, Aurelio

Ordre del dia
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1. Proposta d’iniciar el disseny del pla d’estudis d’una nova titulació de grau en
Bioquímica i Biologia Molecular.

1. Constitució de Comissió Acadèmica Interna per a l'elaboració del pla
d'estudis

2. Llista de possibles membres en la Comissió Mixta Universitat-Societat

Desenvolupament de la sessió

1. Proposta d’iniciar el disseny del pla d’estudis d’una nova titulació de grau en
Bioquímica i Biologia Molecular.

La directora dóna la benvinguda a la Junta de Centre 178, de caràcter
extraordinari.

L’ordre del dia inclou dos punts relacionats:

1) Proposta presentada a l’ESTCE pel Departament de Ciències Agràries i del
Medi Natural (CAMN) per tal de substituir el Grau en Enginyeria Agroalimentària i
del Medi Rural (GEAMR) amb una nova titulació en l’àmbit de la bioquímica i
biologia molecular.

2) Constitució d’una Comissió Acadèmica Interna (CAI) per a definir el pla
d’estudis corresponent.

(1)

En la Junta de Centre 176 es va informar del mandat de substituir el GEAMR.
Seguint el reglament d’estudis de grau de l’UJI (article 7), la proposta de nous
títols correspon als centres seguint les recomanacions de la Comissió Assessora
per a la Nova Organització d’Estudis a la Universitat Jaume I (CANOE) i del
Consell de Direcció. Les propostes han d’anar acompanyades d’un informe
favorable de la Junta de Centre on s’adscriurà el grau. Cal per tant informar
sobre aquesta proposta.

Fa 2 anys es va decidir en Junta de Centre constituir un grup reduït per a
deliberar sobre propostes de nous títols, agrupant diferents àmbits i estaments
del centre (Grup d’Anàlisi de Noves Titulacions, GANT). El GANT es va reunir els
dies 15 i 16 de gener per a estudiar aquesta proposta, i va redactar un document
al respecte, que hem adjuntat en documentació d’aquesta reunió.

En la reunió actual cal votar si estem a favor de la proposta de nou grau junt amb
l’informe de la GANT. Tanmateix, respecte a aquest punt ha arribat un document
del Departament d’Enginyeria Química que també valorarem.

L’ordre de la reunió serà:

1. Presentació de la proposta de nou grau per part d’Aurelio Gómez (Dept.
CAMN, convidat a la reunió com a impulsor de la proposta).
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2. Resum de l’informe del GANT per part de Maria Jose Aramburu (la portaveu
usual, Rosa Llusar, excusa assistència per estar en tribunal).

3. Explicació del document redactat pel Departament d’Enginyeria Química per
part del seu director, Sergio Mestre.

4. Torn obert de paraules.

Aurelio Gómez presenta la titulació que proposen. L’objectiu fixat per Vicerectorat
d’Estudis i Docència consisteix a substituir GEAMR per altre grau però aprofitant
els recursos existents. Aurelio comenta que el grau en Bioquímica i Biologia
Molecular aprofitaria tant els recursos humans del Departament de CAMN
-principal implicat en GEAMR- com l’equipament material i instal·lacions del
mateix. El nou grau també aprofitaria l’excedent docent d’altres departaments del
centre en consonància amb l’àmbit de la bioquímica, com ara Química Inorgànica
i Orgànica, Química Física i Analítica o Enginyeria Química. Altres departaments
(Física, Matemàtiques) participarien en assignatures bàsiques. Els departaments
d’Enginyeria Mecànica i Construcció, i Enginyeria de Sistemes Industrials i
Disseny podrien col·laborar en alguna matèria. Les facultats de salut, humanitats
i ciències econòmiques-jurídiques també podrien contribuir. En còmput global,
consideren no necessària la contractació de professorat extern. L’excedent de
CAMN i la resta deptartaments cobreix l’oferta docent requerida.

Es comenta que la demanda d’estudis en bioquímica és molt alta (amb una nota
de tall mitjana del curs 20/21 d’11.94 + 0.28 en les universitats públiques
espanyoles). Hi ha indicadors que mostren que les notes de tall de fa molts anys
en diverses universitats ja eren altes, d’on es podria concloure que no és una
moda sinó una demanda sostinguda.

A escala autonòmica, en la Comunitat Valenciana l’únic grau semblant s’ofereix
en la Universitat de València (Bioquímica i Ciències Biomèdiques). La demanda
també sembla elevada en altres graus de l’àmbit amb implantació en la
comunitat. A escala provincial, la demanda d’estudis en l’àmbit biològic com a 1ª
opció en 2018/19/20 està entre 87-109 estudiants, superiors a altres graus que
es volen implantar en la universitat, com ara Ciències de l’Activitat Física i
l’Esport. El nombre d’estudiants que han fet les Proves d’Accés a la Universitat
en l’UJI i s’han assignat o estan en llista d’espera de graus biològics és 175. A
més a més, les dades demogràfiques en Espanya i Castelló mostren que estem
en una corba ascendent que es mantindrà uns anys a causa d’un augment de la
natalitat a començaments de segle, fins a la crisi de 2008. De tots aquests
paràmetres, es pot inferir que la demanda del grau serà elevada.

S’ha manifestat en el centre un temor sobre possibles interferències entre els
graus de química/enginyeria química i el nou grau en bioquímica. Analitzant
dades de la universitat sobre les opcions de matrícula dels estudiants que en
2020 entraren en aquests graus, s’observa:

i) En Eng. Química 36 estudiants seleccionaren Química com a 1ª opció, 6
enginyeria mecànica, etcètera, però no cap bioquímica.
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ii) En Química, 9 estudiants triaren infermeria, 8 psicologia, 7 enginyeria química,
7 química en altra universitat, 6 bioquímica, 3 farmàcia... consideren que és una
interferència moderada, que junta amb l’elevada nota de tall fan anticipar poca
interferència.

Aurelio conclou que hi ha una alta demanda social de biologia en general i de
bioquímica en particular. Desenes d’estudiants de la província actualment han de
viatjar fora per estudiar-la. El nou grau permetria que cursaren ací, i que
vingueren de la resta de l’estat.

En relació amb l’ocupabilitat, el nou grau té eixida en investigació i docència
superior, docència en ensenyament secundari, anàlisi en laboratoris clínics,
farmacèutics i industrials, etc. Es considera una professió de futur, i el context
sanitari i científic actual posen de manifest la seua vigència.

Un estudi publicat per la Fundación BBVA, baremant dades del Ministerio de
Ciencia, Innovación y Universidades, sobre ocupabi litat en 2018 d’egressats en
el curs 2013/14, mostra Bioquímica en la posició 34 sobre 99 del rànquing -que
inclou no únicament percentatge d’ocupació, sinó també nivell salarial o
proximitat del treball al nivell formatiu-. Aquest nombre és comparable al d’alguns
graus del centre i molt superior al d’altres graus de la universitat actualment
oferits. Altres estudis més localitzats (Catalunya, País Basc) també apunten una
alta ocupació. Entrevistes a egressats de la Universitat de València de 2016 i
2017 indiquen una taxa d’activitat de 78.9, semblant per exemple al Grau en
Química. Aurelio conclou que la ocupabilitat és elevada, al nivell d’altres graus de
ciències, i superior a la mitjana de l’UJI.

Quant a l’estructura de matèries, es fa notar que el Libro Blanco contempla
múltiples orientacions de la bioquímica. La proposta que es fa ací és de perfil
genèric, evitant el perfil de biomedicina per a diferenciar-se de la Universitat de
València, i promovent un caràcter industrial i agroalimentari que estimule
l’ocupabilitat.

Els promotors del nou grau han llistat empreses de l’entorn de Castelló en
sectors relacionats amb la bioquímica i biologia molecular, on es podrien
plantejar pràctiques empresarials. Inclouen 6 entitats públiques, 9 grans
empreses, 15 mitjanes i 97 xicotetes.

El grau proposat seria positiu també per a la multidisciplinarietat centre, en tant
que l’arribada d’estudis biològics constituiria una nova ciència experimental
acompanyant els estudis en química, enfront de tota la resta de graus que
pertanyen als àmbits d’enginyeries i arquitectura. Reflectiria a més la importància
d’aquesta àrea i l’excel·lència de la recerca UJI en aquest àmbit.

Per últim, es fa notar que els egressats en el nou grau poden alimentar altres
títols de l’UJI participant en màsters vigents del centre i en dobles graus. Es vol
dotar el grau d’una menció en agroalimentació que reflectisca el bagatge
investigador dels grups UJI.
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Finalitzada la presentació, la directora del centre comenta que aquesta mateixa
xarrada va ser exposada al GANT. El debat que va seguir contenia arguments a
favor i en contra. Finalment es va redactar un escrit que no descriu tots els pros i
les contres, sinó allò que tots els àmbits van consensuar.

Maria José Aramburu (vicedirectora de gestió de l’ESTCE) actua com a portaveu
del GANT. Comenta que l’anàlisi de la proposta ha sigut complex, motiu pel qual
el document final s’ha organitzat destil·lant el que el grup de treball va considerar
com a punts forts i com a punts febles. Per als punts febles s’han proposat
accions de prevenció. Es demana a la CAI que els tinga presents en dissenyar el
pla d’estudis.

Els punts forts ja els ha ressaltat Aurelio en la presentació de la proposta. S’ha
valorat molt positivament que s’aprofiten els recursos humans dels departaments
de CAMN i també de Química Física i Analítica, Química Inorgànica i Orgànica
(tots dos amb excedent de força docent). També es valoren positivament els
informes respecte a l’elevada demanda d’estudiants per l’àmbit biològic, i el fet
que s’amplie l’oferta de ciències experimentals del centre. Per últim, es valora
positivament el suport del principal departament implicat en la docència, CAMN.

Quant als punts febles, es fa notar que la Universitat de València, amb un Grau
en Bioquímica i Ciències Biomèdiques pot suposar una competència important.
El nou grau hauria de diferenciar-se per a diversificar l’oferta en la comunitat i
aprofitar els recursos locals. De cara a ANECA, en l’UJI no hi ha àrea de
coneixement de Bioquímica i Biologia molecular, tot i tindre experts en el tema.
Caldrà doncs estudiar com afrontar-ho, si abans o després d’enviar sol·licitud a
Aneca. És factible que la demanda del Grau en Química i Grau en Enginyeria
Química es ressenten. Un transvasament d’estudiants al nou grau baixaria
matrícula d’entrada i/o notes de tall. De 130 places oferides enguany entre els
dos graus, només s’han cobert 113 (71 com a primera opció). Una darrera
consideració és que el nou grau perdrà la compartició que hi havia entre el Grau
en Arquitectura Tècnica (GAT) i el GEAMR, posant en risc la sostenibilitat del
primer.

Valorant tot l’exposat anteriorment, el GANT fa les següents recomanacions a la
CAI per tal de minimitzar problemàtiques.

1) Diferenciar-se del Grau en Bioquímica i Ciències Biomèdiques de l’UV. Es
demana un perfil generalista amb preparació ajustada a les necessitats
d’empreses de l’entorn (vessant industrial). Es proposa una menció en biologia
agroalimentària, aprofitant el bagatge en recerca del professorat UJI.

2) El nom del grau hauria de distingir-lo no únicament del grau en l’UV, sinó
també d’altres títols químics de l’UJI. La CAI hauria de considerar la possibilitat
de canviar el nom «Bioquímica i Biologia Molecular» per un que donara més pes
a la part de biologia molecular que a la de bioquímica.

3) Les pèrdues docents dels departaments d’Enginyeria Mecànica i Construcció, i
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d’Enginyeria de Sistemes Industrials i Disseny, deguts a la desaparició de
GEAMR, podrien compensar-se amb assignatures adaptades a les necessitats
de l’entorn a través d’aquestes àrees (com ara bioagricultura des del punt de
vista de l’enginyeria).

4) S’hauria de donar prou representació en el nou grau al professorat dels
departaments de Química Física i Analítica, i de Química Inorgànica i Orgànica,
atés que tenen professorat amb experiència en bioquímica.

5) El nou grau ha d’evitar modificar els plans d’estudis ja existents en la mesura
del possible. La sostenibilitat no hauria de dependre d’una forta compartició
d’assignatures amb els graus existents.

En conclusió, l’informe del GANT és favorable a començar a treballar en una
proposta de pla d’estudis per al nou grau proposat, amb el compromís que
s’atenguen aquestes recomanacions.

La directora del centre torna a insistir que aquestes idees són d’acord comú, tot i
haver-hi molts arguments a favor i en contra que no estan reflectits en detall. Una
qüestió particularment problemàtica és el nom del grau. No és imposició
canviar-ho, però si estudiar alternatives i argumentar la decisió que es prenga en
la CAI. Cal que la CAI treballe consultant els graus existents, per a evitar
comparticions no acordades que perjudiquen la gestió i funcionament dels títols
actuals, com va passar en l’antecedent immediat del centre (Grau en
Intel·ligència Robòtica). Quan votem si es valora favorablement l’inici
d’elaboració del pla d’estudis del nou grau, demanem que siga amb aquest
informe adjunt, si cap membre de la junta vol proposar que es desvinculen.

Sergio Mestre, com a director del Departament d’Enginyeria Química, presenta
una petició redactada pel seu departament dirigida al Vicerectorat d’Estudis i
Docència, relacionada amb la proposta de nova titulació. El consell del
Departament d’Enginyeria Química considera que la proposta del nou grau és
una solució a un grau (GEAMR) que efectivament estava en una situació molt
millorable, però el fet que l’alternativa siga bioquímica entra en potencial conflicte
amb els graus ja existents de química i enginyeria química. Com aquest darrer
ha passat anys enrere per una època de baixa matrícula, tot i els informes
presentats pels promotors del nou grau sobre l’alta demanda d’estudis biològics,
són sensibles i tenen dubtes sobre l’impacte real en matrícula. L’impacte real
només es coneixerà quan el nou grau estiga implantat. Demanen al vicerectorat
que els criteris de finançament del Grau d’Enginyeria Química s’inhabiliten durant
els anys d’implantació del nou títol i es conega l’efecte real. Els primers anys, per
l’efecte de la novetat, el nou títol pot tindre repercussions molt altes sobre la
matrícula dels altres graus en l’àmbit químic, i amb els actuals mecanismes de
previsió de matrícula i oferta acadèmica conseqüent, el reajuste podria durar
diversos anys.

Enrique Sánchez (vicedirector del Grau en Enginyeria Química) emfatitza que el
90% de la docència del seu departament està en aquest grau. Hi ha preocupació
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sobre el futur de la força docent. El document que presenten no és en contra del
nou títol que es proposa, però manifesta que al seu entendre la pertorbació sobre
la matrícula en el grau que dirigeix si és possible. Els primers anys poden ser
crítics per la novetat.

La directora del centre comenta que l’escrit del Departament d’Enginyeria
Química és una petició que no afecta negativament a ningú. Si cap membre de la
junta vol el contrari, proposa que es vote el suport a l’escrit junt amb l’aprovació
d’aquest punt de l’ordre del dia.

En torn obert de paraules, Joaquin Sancho (director del Departament
d’Enginyeria Mecànica i Construcció) pregunta a Maria Jose Aramburu per què
l’informe del GANT no fa cap recomanació relacionada amb la feblesa que s’ha
indicat sobre la sostenibilitat del GAT. La pèrdua de compartició d’aquest grau
efectivament afectarà la seua sostenibilitat. Està bé evitar comparticions en
general, però es podria recomanar compartir amb el GAT en particular, donades
les seues circumstàncies.

La directora del centre comenta que el tema efectivament preocupa. En el GANT
de fet es troba Àngel M. Pitarch, vicedirector del GAT, i n’eren conscients del
problema, però com que es compartiran assignatures bàsiques amb el Grau en
Química -aprofitant l’excedent i la similitud de continguts-, la compartició amb
arquitectura no és immediat com fer-la. Maria Jose Aramburu afegeix que des del
punt de vista de l’estudiant, trobaria artificiós que el seu grau de ciències
experimentals compartira amb graus d’enginyeria/arquitectura. Caldria buscar
altra solució.

Àngel M. Pitarch confirma que aquest comentari ja es va fer en el GANT. No té
oposició al nou grau, però si reconeix els efectes col·laterals sobre GAT. La
possibilitat de compartir assignatures la veu complicada. Compartir altres graus
més enllà de disseny fa complicada l’organització. Els estudiants són de diferent
interés i bagatge. La sostenibilitat es ressentirà clarament. Accepta el nou grau,
però deixant constància que això dificultarà la sostenibilitat de GAT. Caldrà veure
la sensibilitat de vicerectorat.

Joaquín Sancho demana que es reflectisca aquesta inquietud. L’ESTCE ha de
moure fils en aquest sentit. Francisco Fabregat (director del Departament en
Física) proposa que el centre vetlle perquè GAT mantenir la sostenibilitat
compartint amb altres títols en l’àmbit d’enginyeries. La directora del centre
proposa deixar constància de la inquietud sobre la sostenibilitat de GAT en la
possible aprovació de l’ordre del dia.

Es passa a fer votació sobre el punt. Essent votació pel xat de la plataforma
Google Meet, Rodrigo Llopis (vicedirector del Grau en Enginyeria Mecànica)
demana que no s’assumisca votació per defecte, sinó que es compten únicament
els vots explícits. El resultat de la votació és:

Vots en contra: 0.
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Abstencions: 7.

Vots a favor: 48.

La directora del centre agraeix a tots el treball, la discussió i participació en
aquesta tasca.

S'acorda informar favorablement sobre l'inici de l'elaboració d'un pla d'estudis per
a una titulació que substituïsca el Grau en Enginyeria Agroalimentària i del Medi
Rural.
1. Constitució de Comissió Acadèmica Interna per a l'elaboració del pla

d'estudis

La directora del centre informa que la Comissió Acadèmica Interna que es
proposa aprovar ha sigut discutida per la direcció del centre amb Aurelio
Gómez (promotor del nou grau) i directors dels departaments, que de
vegades ho han passat pel consell de departament per a reafirmar el suport.

Comenta que el representant d’altres centres el selecciona Vicerectorat
d’Estudis i Docència. Aquest ha triat un representant de Ciències de la Salut,
per ser l’àmbit de fora del centre que tindrà més representació en el nou
grua.

Conrado Martínez, representant de la Facultat de Ciències de la Salut en la
junta de centre, informa que hi ha hagut un consell de la Unitat
Predepartamental de Medicina perquè la Viceretora d’Estudis i Docència els
havia demanat un candidat per a la CAI del nou grau. En el consell es va
decidir sol·licitar un altre representant, no com a «representant d’altres
centres», sinó com a representant d’àrees troncals del grau que es vol
implantar (fisiologia, biologia cel·lular). Conrado anuncia que votarà a favor
del punt de l’ordre del dia que es proposa, perquè en opinió seua el
representant del centre és adient, però transmet que la Unitat
Predepartamental de Medicina opina que es queda curt tindre un únic
representant.

Néstor Aparicio (Departament d’Enginyeria de Sistemes Industrials i Disseny)
pregunta per què s’han seleccionat àrees d’alguns departaments i no
departaments en la CAI. La directora del centre contesta que tot i no haver-se
fet el pla d’estudis encara, hi ha algunes àrees que es pressuposen més afins
que altres per al nou títol.

S’aprova per assentiment la CAI proposada.

2. Llista de possibles membres en la Comissió Mixta Universitat-Societat

Com a últim punt, a títol informatiu, la directora presenta la llista de Comissió
Mixta Universitat Societat que es farà arribar a vicerectorat, tenint present
que finalment és aquest òrgan qui decideix la composició. La llista inclou
Amèlia Simó Vidal i Aurelio Gómez Cadenas com a representants de l’UJI,
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Juli Peretó (catedràtic de l'àrea de Bioquímica i Biologia Molecular del
Departament de Bioquímica i Biologia Molecular de València. Ex-Director de
l'Institut de Recerca de l'I2SysBio) i José Miguel Mulet (catedràtic de l'àrea de
Bioquímica i Biologia Molecular del Departament de Biotecnologia de la
Universitat Politècnica de València. Director del Màster en Biotecnologia
Molecular i Cel·lular de Plantes) com experts, i Ricardo Sáez (director
d’expansió de FACSA), Javier Rambla (director secció cromatografia
d’IPROMA), Guillermo Rodríguez (director de BIÓTICA) i Carlos Ruiz
(director Secció Agroalimentària d’IMEGEN) com a representants de la
societat. No hi ha cap comentari sobre la composició per part de la junta. Es
procedirà per tant a passar la llista a Vicerectorat d’Estudis i Docència.

La directora tanca la reunió agraint la participació.
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